

Красавица Агидель



Река Агидель является главной рекой в Республике Башкортостан. Она хорошо известна красотой окружающей ее природы, которая привлекает людей со всех уголков России. Привлекает туристов и пещера Шульган – Таш, в которой найдены наскальные рисунки древнего человека.

У реки есть два названия: русское Белая и башкирское Агидель (ак - белая, идель – река). Что касается происхождения наименования, то есть несколько вариантов. По одному реку называют так, потому что она освещается солнцем. По другому варианту - потому что вода белеет из-за растворения в ней известняка. Действительно, там, где Белая сливается с реками Уфа и Кама, цвет ее воды заметно отличается. Также есть версия, что река названа так из-за светлых скал по ее берегам. Побывав в верховьях Агидели, в этом легко можно убедиться.

Длина Белой - 1430 километров. Река начинается на болотах между горами Иремель и Аваяк на высоте 744 метра и берет начало из нескольких родников. В верховьях Белой даже установлен обелиск около одного из них.

На берегах реки построены большинство крупных городов нашей республики: Салават, Ишимбай, Стерлитамак, Уфа, Бирск, Дюртюли, Агидель. От столицы Башкирии - города Уфы и ниже - по Белой ходят грузовые и пассажирские суда. В XVII-XIX веках по реке перевозили продукцию горных заводов Южного Урала.

Образ Агидели можно увидеть в разных легендах башкир. Ей отведена важная роль в эпосе «Урал-батыр», основанном на древней мифологии нашего народа.

По Белой сплавляются туристы со всей страны, она доступна даже неопытным сплавщикам, у нее нет порогов и сложных участков.

The beautiful Agidel



The Agidel River is the main river in the Republic of Bashkortostan. It is well known for the beauty of its surrounding nature, which attracts people from all over Russia. The Shulgan – Tash cave also attracts tourists, where rock paintings of an ancient man have been found.

The river has two names: Russian Belaya and Bashkir Agidel (ak - belaya, idel – river). As for the origin of the name, there are several options. One by one, the river is called so because it is illuminated by the sun. According to another option - because the water turns white due to the dissolution of limestone in it. Indeed, where the White River merges with the Ufa and Kama rivers, the color of its water is noticeably different. There is also a version that the river is so named because of the light rocks along its banks. Having visited the upper reaches of the Agideli, you can easily see this.

The length of the White is 1,430 kilometers. The river begins in the marshes between the Iremel and Avelyak mountains at an altitude of 744 meters and begins from several springs. There is even an obelisk near one of them in the upper reaches of the Belaya River.

Most of the major cities of our republic are built on the banks of the river: Salavat, Ishimbai, Sterlitamak, Ufa, Birsk, Durtyuli, Agidel. From the capital of Bashkiria – the city of Ufa and below - cargo and passenger ships run along Belaya. In the XVII-XIX centuries, the products of mining plants of the Southern Urals were transported along the river.

The image of Agideli can be seen in various Bashkir legends. She has an important role in the epic "Ural-Batyr", based on the ancient mythology of our people.

Tourists from all over the country are rafting on the White River, it is accessible even to inexperienced rafters, it has no thresholds and difficult sections.